
  2011.07.31. 

  A 41  

1 

ÉVKÖZI 18. VASÁRNAP               A év     1 – 3 oldal 
 
Olv.: Iz 55,1-3 – Róm 8,35.37-39 – Mt 14,13-21 
Az első kenyérszaporítás. 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Reménykedjünk abban, hogy sokkal többen keresik az Istent, mint ahányan most mi itt 
vagyunk ebben a templomban. Ha az ember az élet értelmét keresi, akkor – keresztény 
tanításunk szerint – ezt csak Isten közelében, Istennel kapcsolatban fedezheti föl. Sokan 
beszélnek arról, hogy miben áll az élet értelme, de ha ezt többen megtalálnák Isten nélkül is, 
akkor jobb világban élnénk. Ebben a szentmisében kérjük az Isten kegyelmét, hogy keressük 
Istent, vállaljuk vele az összetartozásunkat és legyen bátorságunk vele együtt járni az úton.  
Ezt a szentmisét egy házaspár szándékára ajánljuk föl hálaadásképpen. Nekik is ezt kívánjuk, 
ezt a hitbeli fölismerést és megerősödést. 
 
Szentbeszéd 
 
Miben áll az élet értelme? 
Kedves Testvérek! A mai evangéliumi üzenetet - Pál apostol örvendetes kijelentésére is 
hivatkozva – így lehet összefoglalni:  
 

Megosztva gyarapszik! 
Amit megosztunk másokkal, az gyarapodást eredményez, 
függetlenül attól, hogy testi vagy lelki éhségről van szó. 

 
Hallottuk, az ószövetségi próféta is beszélt már arról, hogy nem csupán a testi éhségükre 
kaptak kielégítést, hanem a lelki éhségükre is. Mennyivel inkább így van ez Jézus idején. 
Jézus küldetését értelmezzük. Különleges számtani eredménynek vagyunk a tanúi. Öt kenyér, 
meg két hal, ötezer férfi, asszonyok, gyerekek. Mindenki evett és még tizenkét kosár 
maradékot is összegyűjtöttek. Valóban rendkívüli, csakhogy nem szabad elfelejteni, hogy itt 
nem matematikáról van szó, hanem Jézusról. Jézus van a középpontban.  
 

Ez a történet arra bátorít bennünket, hogy induljunk el Jézus keresésére.  
Nagy kegyelmi ajándék, ha Rátalálunk.  
Ahogy a szentmise bevezetőjében is mondottam,  
ha vállaljuk Jézussal a közös utat, akkor gyarapszik az emberségünk.  
Ha megosztjuk a kenyerünket  
és képesek, hajlandók vagyunk a lelki éhségünk kielégítésére is,  
akkor biztos, hogy gyarapszik az emberségünk. 
 

A testi éhség megszüntetésének lehetősége. 
Rengeteg tudósítással találkozunk az élelmezéssel kapcsolatosan. Már évekkel ezelőtt 
beszéltem egy elmélkedésben arról, hogy eljutott a világ oda, hogy nem elegendő már 
adományokat adni, nem elegendő már a feleslegből ajándékot adni. Ezekkel a gesztusokkal 
nem lehet a problémát megoldani. Amikor az emberiség 80 százaléka szegény, az emberek 
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legalább egyharmada éhezik, akkor valami mást kell kitalálni. Valami másfajta 
gondolkodásmóddal, lelkülettel lehet csak ennek a problémának a megoldásához hozzáfogni.  
 

Ez a fogalom eligazíthat bennünket: Megosztás, megosztani a javakat! 
Ha az ember erre lelkileg kész, 

akkor az emberek testi éhsége megszüntethető. 
 
Mi lesz az emberek lelki éhségével? 
Fájdalmasan tapasztaljuk, hogy a világ elvilágiasodott. A világ az e világi természetesen, 
csakhogy a világ megmentése, a világ megváltása azt jelenti, hogy többet gondoljunk az 
ember lelkére. A világ elvilágosodása a hit megfogyatkozását, a hit meggyengülését jelenti. 
 

Az ember lelki éhsége csak a hit felől oldozható, 
csak a hit felől szüntethető meg. 

 
Szenvedünk az e világi szellemtől. Szenvedünk a hitetlen szellemiségtől. Szenved a lelkünk. 
Nem véletlenül beszélnek még a gazdasági kérdésekkel kapcsolatosan is erkölcsi válságról. 
Már a gazdasági szakemberek is belátják, hogy gazdasági programokkal, politikai 
programokkal nem oldható meg az emberiség problémája, mert erkölcsi, lelki gondjai vannak 
az emberiségnek. 

Az erkölcs nem más, mint a lélek egészsége. 
 
Ha beteg a lelkünk, - a mai evangéliumra utalva, - ha kielégítetlen a lelkünk, ha éhezik a 
lelkünk, akkor a problémák csak sokasodnak, szaporodnak. Itt nem számtanról van szó, - 
ahogy mondottam, - hanem más kérdésről, erkölcsi kérdésről van szó.  
Jézus van a középpontban, aki látja ezt a hatalmas tömeget maga körül. Ilyeneket mond:  
 

„Nem csak kenyérrel él az ember.” Kenyérrel is, de: 
„Keressétek előbb az Isten országát, a többit mintegy ráadásképpen megkapjátok.”  
Ennek az evangéliumnak a kapcsán gondolkodjunk el azon,  
hogy az éhes testünk csak a táplálékkal elégíthető ki. 
Az éhes lelkünk  értelmes életre és védettségre éhezik. 
Értelmes életre és védettségre! 

 
Az emberek legtöbb baja, legtöbb szenvedése innen származik, hogy nem látják az életük 
értelmét. A fiatalok még könnyedebben értelmezik a történéseket, eseményeket. A saját 
életüket illetően is kicsit felelőtlenebbek, de engedtessék meg ez nekik. Ez a fiatalsághoz 
tartozik. Boldogok lehetnek azok, akik olyan körben nőnek fel, ahol minél korábban 
fölismerhetik, miben is áll az élet értelme. 
 

Jézus itt az ember mindkét éhségére gondol.  
Az ember problémája, még a testi éhsége is  
csak a hit felől közelíthető meg, elégíthető ki. 
Ezért nagyon fontos, hogy hitre jut-e az ember. 
 

Találkozik-e az ember Jézus Krisztussal? 
Pál apostol ezt a hálás mondatot kimondja,  
ezt a hálás egyenleget, ez is matematika, de sokkal több annál:  
„Sem élet, sem halál, sem jelenvaló, sem eljövendő 
el nem szakíthatnak engem Isten szeretetétől, amely Krisztus Jézusban van.”  
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Mi az Egyház, a keresztények küldetése?  
Lépjünk közelebb magunkhoz Pál apostolnak erre a felemelő üzenetére is gondolva, a hitre 
hivatkozva: Mi az Egyháznak és mi a keresztényeknek a feladata és küldetése ebben a 
világban? Mindig abban a világban van a keresztények küldetése, amelyben éppen élünk.  
 

Erre hivatkozva a megosztás: kenyérben és reményben. 
Ha a kenyerünket megosztjuk, akkor az emberek testi éhségét csillapítjuk, 

ha a reményünket megosztjuk az emberekkel, akkor a lelki éhségüket csillapítjuk. 
 

A tettek hitelesítenek bennünket! 
Egy döntést kell meghoznunk. Az, hogy a világ olyan, amilyen, az világos, mert a hit azt 
jelenti, hogy az ember megszabadult a maga önérvényesítésétől. A hit azt jelenti, hogy az 
ember a beképzeltségét le tudta vetni. A hit azt jelenti, hogy az ember a hitét hitelesen éli.  
 

Ez a döntő: Hit és hitelesség! A hit cselekedetek nélkül halott! 
 

A cselekedeteink hitelesítik a hitünket. Nem hiteles a kereszténységünk. A tanítás, a nagy 
igazságok nem hitelesítenek bennünket, csak a tettek. Ha a világ olyan, amilyen, akkor ez a 
hiteles kereszténység megfogyatkozásával is magyarázható.  
 

Ezen a mai napon gondolkodjunk el ezen, 
mert éhes az ember, éhes a teste és éhes a lelke.  
A testét is jól kell lakatni és ehhez kenyér kell mindenkinek.  
Nem lehet elmenni úgy, hogy az én asztalomon van kenyér, a másiknak nem jut. 
Na és? Nem! Ilyen gondolkodással nem lehet hívő emberként élni.  
Aki így gondolkodik, annak nincs köze a hithez, nincs köze Krisztushoz.  
Még inkább el kell gondolkodnunk a lelki éhségéről.  
A testi éhséggel csak-csak foglalkozik a világ, néha még törődik is,  
ha igen sokszor meg is akadályozza ennek a kiteljesedését az emberi önzés. 
Az élet értelmére, a védettségre, a reményre  
az ember csak a másik ember által juthat el,  
aki eljutott oda a hitével, hogy a lelki éhség csillapítása mindegyikünk küldetése.  

 
Ha ezt fölismerjük és ezt elvállaljuk, 

akkor a mi életünk is értelmet nyer és a világ is értelmesen élheti az életét. 
 

+  A M E N  + 
  

 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Kedves Testvérek! Ebben az imádságban kérjük az Isten kegyelmét, segítségét, hiszen minket 
kereszténynek tartanak az emberek. A hitünket hitelesítenünk kell. Szeretetünkkel, 
megértésünkkel, jó szívünkkel, jóindulatunkkal, segítőkészségünkkel tehetjük ezt meg. Ez 
csak akkor lehetséges, ha az ember megszabadul önmagától, attól a kényszertől, hogy 
önmagát tartja a legfontosabbnak. Isten segítsen bennünket hiteles kereszténnyé válni, hogy 
az emberek lelki éhségét csillapíthassuk. 
 

Mi Atyánk… 


